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در پی درج گزارشــی با عنوان »مسئولان 
خوزســتان در  مقابل وانت های گروه فشــار 
عقب نشینی کردند! / لغو زنجیره ای کنسرت با 
بازگشت گروه فشار« در روزنامه مردم سالاری 
مــورخ 31 /04 /1401، روابــط عمومی وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســامی، توضیحات معاون 
محترم حقوقی، امور مجلس و اســتان ها را به 

عنوان جوابیه به روزنامه ارسال کرده است.
متن کامل این توضیحات به شرح زیر است: 
در پی حواشــی لغو یک کنسرت در اهواز، 
معاون حقوقی، امور مجلس و استان های وزارت 

فرهنگ و ارشــاد اسامی گفت : در مسئله لغو 
کنسرت ها از سوی برخی دســتگاه ها، صدور 
مجوز کنســرت مبتنی بر قانــون و با در نظر 
گرفتن ماحظات و موافقت کلیه دستگاههای 
ذیربط صــورت می گیرد و ادارات کل ارشــاد 
اسامی اســتانها مجوز را پس از اخذ موافقت 

سایر دستگاههای مربوطه صادر می کنند.
در برگزاری کنسرت ها رعایت کلیه شئونات 
اســامی و قانونــی از ملزومات صــدور مجوز 
بــوده و حتــی ماحظات محلــی ازجمله در 
نظر گرفتــن مکان برگزاری کنســرت از نظر 

ترافیک وسایرمســایل مشابه که از سوی سایر 
دســتگاه های مرتبط بررســی و قبل از صدور 
مجوز اعام نظر می گردد در صدور مجوز لحاظ 
می شود. لذا انتظار می رود دستگاه های مربوطه 
قبــل از صدور مجوز ماحظات خود را مد نظر 

گرفته و سپس اعام موافقت نمایند.
درمورد برگزاری کنسرت در شهر اهواز نیز 
روند مذکور قانونی طی شــده و درصورت بروز 
مســائل جدید انتظار می رود کلیه دستگاهها 
ضمن هماهنگی، بصورت شــفاف موضوع را با 

مردم درمیان بگذارند. 
با توجه به ماحظه شــورای تامین استان 
مبنی بــر تغییر محــل برگزاری کنســرت، 
درصــورت آمادگــی و امکان برگــزار کننده 
کنســرت در محل جدیــد و همچنین تغییر 
نظر و اعام موافقت نهاد های ذیربط، اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسامی استان آمادگی کامل را 

برای همکاری ومشارکت دارد.
سید محمد هاشمی در پایان افزود: همانطور 
که قبا اعام کرده ایم، رعایت شئونات اسامی 
و قانونی خط قرمز تصمیم گیران در مجموعه 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی است لذا انتظار 
می رود زمانی که مجوزی مبتنی بر قانون صادر 
می شــود، همه نهاد ها از آن حمایت کنند و به 
نشــاط اجتماعی و عدم تضییع حقوق عمومی 

توجه داشته باشند.

همچنین به گفته مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسامی خوزستان، شــورای تامین اهواز تنها  
اجرای ۲ کنسرت در اهواز را لغو کرد. که یکی 
از این کنســرت ها در حال اجرا بود و کنسرت 
بعدی قرار بود در روزهای یکم و دوم مردادماه 
برگزار شــود که طی مصوبه روز گذشــته این 
۲ کنســرت را لغو کرد. وی افزود: سه سئانس 
کنسرت اول که مربوط به سیروان خسروی بود  
اجرا شد ولی از برگزاری ۶ سئانس دیگر آن به 

دلیل مصوبه شورای تامین لغو شد. 
کاه کج اضافه کرد: کنسرت دوم مربوط به 
سهراب پاکزاد در مرحله صدور مجوز بود و قرار 
بود در همان سالن هال اهواز برگزار شود که 
شورای تامین اهواز به دلیل شرایط کرونایی و 
نیز ترافیک مقابل ســینما اجازه برگزاری این 

کنسرت را نداد.. 
وی افــزود: با توجه به نزدیکی ایام محرم و 
صفر مجوزی برای برگزاری کنســرت در اهواز 
داده نمی شــود و  شــورای تامین اهواز بعد از 
ماه صفر مجددا برای برگزار شــدن یا نشــدن 

کنسرت ها در اهواز  تشکیل جلسه می دهد.. 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی خوزستان 
با  اظهار امیدواری از برگزاری کنســرت ها در 
خوزســتان و اهواز بعد از مــاه صفر و پس از 
طی کردن مراحل قانونی و صدور مجوز از سر 
گرفته شــوند.  در پایان خاطر نشان می گردد 

معاون هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی نیز 
در تماسی با سیروان خســروی خواننده پاپ 
کشــورمان از وی بابت برگزار نشدن کنسرت 
دارای مجوز موســیقی این خواننــده در اهواز 
دلجویــی کرد.  محمود ســالاری معاون وزیر 
فرهنگ در این تماس با اشــاره به نقش مهم 
هنرمندان در ایجاد نشاط و تزریق روحیه امید 
در جامعه، نقــش هنرمندان به ویژه در بخش 

موسیقی را در این زمینه مهم ارزیابی کرد.
وی با اشاره به اهمیت تمکین از مجوز های 
قانونی صادره از ســوی ایــن وزارتخانه برای 
تمامی دستگاه ها و نهاد ها در کشور افزود: کلیه 
برنامه های فرهنگی و هنری در کشــورمان با 
استناد به قوانین مصرح در زمینه نشر و انتشار 
و اجــرای برنامه های هنری در کشــور برگزار 
می شــود و در این زمینه قانون بالاترین محل 

رجوع برای رفع ابهامات احتمالی است.
معــاون هنری وزیــر فرهنــگ در ادامه از 
رایزنی های این وزارتخانه در راســتای عمل به 
این قوانین با نهادها و دســتگاه های دیگر خبر 
داد و افــزود: این وزارتخانــه آمادگی دارد تا با 
جلسات مشترک در این زمینه تمامی شبهات 
برگزاری اجراهای هنری قانونی از سوی دیگر 
نهاد ها بر طرف کرده و شــرایط برای تسهیل 
برگــزاری اجراهای دارای مجوز از ســوی این 

وزارتخانه فراهم گردد.

جوابیه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به گزارش »مردم سالاری« 

ابراز امیدواری برای برگزاری کنسرت ها در خوزستان بعد ازماه صفر 

رئیس هیات مدیره خانه ســینما با اعام اینکه احتمالاً 
تا آخر مــرداد مجمع عمومی و انتخابات هیأت مدیره خانه 
سینما برگزار خواهد شــد، درباره منتفی شدن مجمع روز 

گذشته توضیحاتی را ارایه کرد. 
 محمدعلی نجفی در گفت وگویی با ایســنا درباره زمان 
برپایی مجمع عمومی خانه سینما و انتخابات هیات مدیره 
که قرار بود عصر روز دوم مردادماه برگزار شــود، اما ساعتی 
قبل از برپایی منتفی شــد بیان کــرد: هنوز زمان برگزاری 
دوباره مجمع مشــخص نیســت و ابتدا هیــات مدیره باید 
جلســه ای را تشــکیل دهد تا برنامه ریزی مجددی صورت 
گیرد. این جلسه تا چند روز آینده تشکیل می شود و احتمالاً 

در اواخر مرداد ماه مجمع را برگزار خواهیم کرد.
او دربــاره نامه ای که غامرضا موســوی رئیس اتحادیه 
تهیه کننــدگان درباره انتخاب منوچهــر محمدی به عنوان 
نماینــده تهیه کنندگان منتشــر کــرده و همچنین درباره 
حاشــیه هایی که نســبت به دلایل منتفی شدن مجمع به 
وجود آمده است، گفت: نامه آقای موسوی درست است چون 
من خواستم بدانم ماجرای مربوط به نماینده تهیه کننده ها 
چیست و ایشــان در جواب، آن نامه را نوشــتند. بنابراین 
مشــکلی در این خصوص وجود نداشت اما اتفاقی که افتاده 
این اســت که عده ای می خواهند از این ماجرا بهره برداری 

شــخصی کنند. نجفی افزود: انتخابات هیــأت مدیره خانه 
سینما در چند دوره قبل به این صورت بود که وزارت ارشاد 
به نمایندگانی که صنوف انتخاب می کردند کاری نداشت اما 

حالا که دولت عوض شــده می گویند طبق قانون اول باید 
نماینده ها را به ما معرفی می کردید و بعد مجمع تشــکیل 
می دادید و این موضوع را ســاعت ۲ ظهر دیروز به ما اطاع 

دادند. در حال حاضر نماینده های صنوف مشــخص هستند 
و همه چیز درســت است فقط باید آن ها را به وزارت ارشاد 
معرفی کنیم و با تایید آن ها مجمع برگزار خواهد شــد. در 
ایــن بین تنها یک عده  این وضعیــت را مصادره به مطلوب 
کردند، یعنی فکر کردند تشکیل نشدن مجمع نتیجه اعَمال 
آن هــا بوده در حالی که اصا اینطور نیســت. ما طبق چند 
دوره قبل عمل کردیم منتها به نظر می رســد وزارت ارشاد 
قبا به خانه ســینما اعتماد داشت ولی حالا با تغییر دولت 
می خواهند جور دیگری عمل کنند. رئیس هیأت مدیره خانه 
ســینما در پاســخ به اینکه آیا این درخواست وزارت ارشاد 
به نوعی دخالت در امور صنفی نیســت و اگر نماینده ای را 
تایید نکند چه اتفاقی می افتد؟ گفت: نمایندگان صنوف افراد 
شــناخته شده، مورد تایید صنوف و کلیت سینما هستند و 
فکر نمی کنم اینطور باشــد که نماینده ای تایید نشود چون 
صنوف ســینمایی آنقدر قدرت و شناخت دارند که افرادی 
را انتخاب کنند تا مسئله ای پیش نیاید ، بویژه آنکه جایگاه 
هر کدام از نماینده های تعیین شــده از طرف صنف ها، در 
سینما کاما مشخص است و به نظر می رسد آنچه رخ داده 
با توجه به نبودن آقای خزاعی رئیس سازمان سینمایی در 
ایران بیشــتر شبیه یک ژست بوده تا تاکید کنند که از نظر 

آن ها باید همه چیز قانونی باشد.

»کودکی«، از جنس خیابان... اظهارات محمد علی نجفی درباره لغو انتخابات خانه سینما
ریحانه راهپیما

کودکی سرزمینی است که درآن هیچ کس و هیچ چیز نمی میرد؛ 
دنیای شاد رنگ ها و لبخند ها، بدور از حسادت و حب و بغض های بیمارگونه، 

عقده های سرکوب شده و سرخوردگی های درمان نشده؛ 
کودکی راز قشنگ پرواز بادبادک ها، تازگی خیال و وسعت دوست داشتن ها، 
قصه شادمانی گل ها و عاشقی کردن ماهی ها ست و من چقدر هنوز به دنبال 
خوابهای کودکیم می گردم، آنجا که عشق، دستهای مادر و امنیت، شانه های 
پدرم بود و بهشــت همینجا بود، در حیاط قشنگ خانه کنار شمعدانی ها زیر 

سایه بید مجنون و زندگی سراسر جاری بود... 
مدت زمان زیادی اســت که از کودکی بچه های دهه شصت می گذرد؛ قصه 
نســل سوخته ای که همچنان عاشقانه، نوستالژی های محبوبش را به خاطر 
دارد و اگــر باز هم زمان به عقب بازگردد انتخــاب آنها قطعا همان اتفاقات 
خوشــی خواهد بود که امروز برای آنها خاطره است و با آن زندگی می کنند؛ 
قصه خوب بودن و خوب مانــدن، قصه مهربانی کردن و مهربان بودن، قصه 

گل قشنگ، قصه شیر و پلنگ، قصه موش زرنگ..
پس از گذشــت دو دهه از مجموعه کاه قرمزی و پسر خاله، ایرج طهماسب 
ایــن بار بدون حضــور حمید جبلی در برنامه ای با نــام » مهمونی« با خلق 

کاراکتر های عروسکی جدیدی، زندگی هنری تازه ای را آغازکرده است.
برنامه ای که می توان گفت توانســته با نگاهی ریز بینانه و البته سرخوشــانه 
به بررســی مشکات روز و آنچه که جامعه در حال حاضر با آن مواجه است 
بپــردازد و در این میان همچنان دنیای کودکانه دهه شــصت را بر انگیزد و 
رغبت و سرخوشی تمام سال های گذشته را مرور و کودک درون را در نگاهی 

اتفاقا طنز گونه قلقلک دهد.
»مهمونــی« این روزهــا از جمله برنامه های جذاب پلتفرم خانگی اســت و 
علی رغم نقد های بســیار و گاها انتقاد های تند منتقدین، مخاطبان زیادی را 

به خود اختصاص داده است.
در این تاک شــو از همان ابتدا با نشــان دادن تابلویی که با یک فلش، سالن 
عروسی را نشان می دهد، با خلق فضا و لوکیشنی شاد ماجراهای جدید آقای 
مجری را روشــن می کند. مخاطب با یک مجموعه شــاد روبروست و برنامه، 
عروســک محور است و این یعنی سفر به دنیای کودکانه و بررسی چالشهای 
بزرگســالانه از نگاه کودک درون؛ انتخاب عنوان » مهمونی « با موزیک شاد 
در تیتراژ آغازین و پایانی برنامه ، حامل این پیام اســت که قرار است به تمام 
عوامل، میهمان ها و مخاطبان این برنامه خوش بگذرد اما سوال اینجاست که 
آیا واقعا به همه خوش می گذرد؟ و آیا این برنامه با وجود مخاطبان زیاد خود، 

توانسته رضایت همگان را همچون سالهای دهه هفتاد برانگیزد؟ 
شاید، باید اعتراف کرد که این مجموعه نسبت به کارهای قبلی این هنرمند 
محبوب کشــورمان در ســطح پایین تری قرار دارد و از ایرج طهماسب در 
شروعی دوباره بیشتر از آنچه می بینیم انتظار می رفت؛ اما نکته قابل توجه و 
مهمی که در این برنامه به خوبی و درست به آن اشاره شده است، شخصیت 
پردازی کودک کاری اســت که در قالب یک عروســک، توانسته تبعات کار 
کــردن یک کودک در جامعه را به رخ جامعه بکشــد و بر خاف نمونه های 
قبلی و کارهای مختلف ســاخته شــده در مورد کــودکان کار که عمدتا به 
قهرمان ســازی یا مجرم نشان دادن این کودکان می انجامد، برای اولین بار با 
نگاهی متفاوت و خاقانه به نشــان دادن و بررسی مشکات یک کودک کار 
بــه دور از هیجان و ایجاد نگاه های منفی، در اجتماع پرداخته و بشــدت در 
برقرار کردن ارتباط با مخاطب خود موفق بوده اســت. در اینجا و برای اولین 
بار اســت که پیوندی مهر گونه میان شــخصیت بچه ) کودک کار( و مردم 
شکل می گیرد وکودک کار و عوام را در یک تیم و در کنارهم قرار می دهد. 

بچه، کاراکتر پر مخاطب برنامه »مهمونی« 
بادام یا همان کاراکتر »بچه« پسربچه بی ادبی است که در خیابان در مقابل 
تالار عروسی گل می فروشد، مدرسه نمی رود، همانطور که بقیه کودکان کار 
از اشــتغال به تحصیل محروم هستند، رفتارهایی را از خود بروز می دهد که 
مناســب سن او نیست، همیشه گرسنه اســت، پرخاشگری می کند و بجای 
حضور در مدرســه و بازی با همسالان خود با پرسه زدن در کوچه و خیابان 
الفاظ نامناســبی یاد گرفته است؛ اســباب بازی دوست ندارد اما در قسمتی 
می  بینیم که عروسک »شخصیت روح« را برداشته و به او نمی دهد و علیرغم 
اینکه مدعی اســت که عروســک بازی سوسول بازیســت اما از برگرداندن 
عروســک به صاحبش امتناع می کند و این همــان پارادوکس میان دنیای 
کودکی و بزرگســالی زودتر از موعد اوست؛ او مستقل است، احساس بزرگی 
می کند و تمام قد برای گرفتن حق خود از جامعه ایســتاده است اما او یک 
کودک اســت و در تمام ســکانس های مربوط به »بچه« می بینیم که ایرج 
طهماســب با چه ظرافتی این درخواســت های کودکانه بزرگسال مآب را در 
قالب یک عروســک به نمایش می گذارد و از مخاطب می خواهد که با دیدن 
رفتارهای نادرســت کودک بر نیاشــوبیم و فراموش نکنیم که او » فقط یک 
کودک است » اما نه یک کودک معمولی بلکه » کودکی از جنس خیابان«... 
رفتارهــای صبورانه آقای مجری و دعوت مهر طلب و توام با قاطعیت او برای 
حفظ آرامش کودک، آن هم در مقابل رفتارهای پر از خشم، لجوجانه و گاها 
ناهنجارگونه او نیز به شکل غیرمستقیم، سعی در نشان دادن چگونگی نحوه 
برخورد با کودکان کار را دارد؛ در واقع، این مجموعه با تصویرســازی درست 
و باورپذیر از یک آســیب اجتماعی موجب نشــان دادن بخشی از شرایط و 
مشــکات کودکان کار و متوجه ساختن سایرین از تبعات و آسیب های این 
موضوع در فضایی متفاوت شــده اســت؛ اینجاست که علیرغم نقدهای تند، 
مخاطــب همچنان از »بچه« حمایت می کنــد اما این امید می رود که اینبار 
فقط محبوبیت صرفا در دوره پخش مجموعه نباشــد و درک این موضوع که 
»بچــه« یــک واقعیت تلخ در جامعه کنونی ما اســت و باید حقیقتا از او در 
برابر معضات اجتماعی دفاع شــود و با اتمام پخش برنامه، این شــخصیت 
نیز به خاطره ها نپیوندد. ایرج طهماســب یکی از موفق ترین برنامه ســازان 
تلویزیونی در ایران است؛ شناخت درست او از رسانه و برنامه سازی خاقانه 
و با ظرافتش باعث شــده تا چها دهه بطور مســتمر، پــر قدرت و کم نظیر 
برای بچه ها برنامه  ســازی  کند. این بار نیز با ســاخت برنامه ای تاک شو و 
عروســک های تیپیکالش با عنوان » مهمونی « توانسته است عاوه بر ایجاد 
فضایی مفرح برای مخاطب به بررســی و ارائه تصویری متفاوت از مشکات 
جامعه بپردازد و از این میان شــخصیت عروسکی بچه در این برنامه نسبت 
به کاراکتر های دیگــر بحق در بیان یک خطر اجتماعی بزرگ، موفق بوده و 
نقطه عطفی برای آگاهی  بخشــیدن به مخاطب در خصوص بچه های خیابان 
و کــودکان کار و تاش برای رفع آن اســت. امید اســت تا ســاخت چنین 
برنامه هایی در جهت شــناخت درســت، پذیرش و رفع صحیح آسیب های 
اجتماعی تداوم یابد و مدیران و مســئولان اجتماعی از این بستر سازی نیز 

بهره کافی برده و این فرصت را از دست ندهند.

برنامه  اجراهای تالارهای تحت مدیریت بنیاد رودکی
در هفته نخست مرداد ماه 

برنامــه   اجراهای تالارهای تحت مدیریت بنیاد فرهنگی هنری رودکی در هفته 
نخست مرداد ماه سال جاری اعام شد.  به گزارش روابط عمومی و اموربین الملل 
بنیاد رودکی، برنامه اجراهای نخســتین هفته مرداد ماه ســال جاری تالارهای 
تحت مدیریت بنیاد رودکی شــامل تالار وحدت، تــالار رودکی، تالار حافظ و 
فرهنگســرای نیاوران اعام شد. بر این اساس گروه موسیقی پالت یکشنبه دوم 
مرداد ماه ســاعت ۲1:30 در تالار وحدت اجرا خواهند داشت و تالار رودکی نیز 
ســاعت ۲1 پذیرای گروه موسیقی سازبند است.  دوشنبه سوم مرداد ماه گروه 
موســیقی آلنام )آذری( ساعت ۲1:30 در تالار وحدت به صحنه خواهند رفت و 
رســیتال فلوت نیز ساعت ۲1 در تالار رودکی اجرا می شود. گروه موسیقی لیان 
سه شنبه چهارم مرداد ماه ساعت 18 و ۲0 در فرهنگسرای نیاوران اجرا خواهند 
داشت. همچنین گروه موسیقی هوران در این روز ساعت ۲1:30 در تالار وحدت 
به صحنه خواهند رفت. کنســرت آنسامبل سازهای بادی و زهی مرکز آموزش 
بنیاد رودکی نیز ســاعت 17 و رسیتال فلوت ساعت ۲1 در تالار رودکی اجرای 
موســیقی دارند.   گروه تنبورنوازان چریکه با نوازندگی و آهنگسازی داوود آزاد 
چهارشنبه پنجم مرداد ماه ساعت ۲1:30 در تالار وحدت کنسرتی اجرا خواهند 
کرد. در این روز گروه موسیقی خلیج فارس ساعت ۲1 در تالار رودکی به صحنه 
می آیند و فرهنگسرای نیاوران نیز ساعت ۲1 میزیان گروه موسیقی لیان خواهد 
بود.  همچنین پنج شــنبه ششم مرداد ماه ســاعت ۲1 گروه موسیقی لیان در 
فرهنگســرای نیاوران به صحنه می روند. همچنین طی این هفته به جز شنبه، 
نمایش »دیو و دلبر« ســاعت 18 در تالار وحدت و نمایش »درخشش« ساعت 

۲0 در تالار حافظ میزبان مخاطبان تئاتر خواهند بود.

نگاه

خبر

یک کارشناس فرهنگ و رسانه معتقد است، 
حذف دو شــبکه شما و ایران کالا از تلویزیون، 
اقدام مثبتی است که باید ادامه پیدا کرده و در 
مورد دیگر شبکه های هم عرض، مثل نسیم و 
تماشا، افق و مستند و پویا و امید هم می تواند 
اجرایی شــود. به گزارش ایسنا، خبر حذف دو 
شــبکه تلویزیونی »ایران کالا« و »شما« یکم 
مرداد ماه از طریق پخش تیزر در شــبکه های 
سراسری اعام و در توضیح این اقدام گفته شد: 
برای بیشتر دیده شدن شبکه های ایران کالا و 
شما، برنامه های این دو شبکه از پنجم مرداد ماه 
به شبکه های پربیننده سیما منتقل می شوند تا 
با هم افزایی و استفاده بهینه از منابع رسانه ملی 
شاهد تقویت و ارتقای این برنامه ها باشیم. در 
پی این اتفاق، علیرضا دباغ ـ کارشناس فرهنگ 
و رســانه ـ درباره حذف دو شبکه ایران کالا و 
شــما از تلویزیون، با اعتقاد بر اینکه گسترش 
بی رویــه شــبکه های تلویزیونــی از ابتدا کار 
اشــتباهی بود، به ایســنا گفت: در سال های 
گذشــته در تلویزیون و رادیو شاهد گسترش 
ناگهانی شبکه های مختلف بودیم. توجیه های 
مختلفی برای این کار وجود داشــت؛ از جمله 
اختصاصی کردن شبکه ها برای مخاطبان خاص. 
این اســتدلال شاید در کشــورهایی که دارای 
رسانه های مستقل هستند و شبکه ها با بودجه 

دولتی اداره نمی شــوند و روی پای خودشــان 
می ایســتند برای کســب درآمد از مخاطبان 
خاص، توجیه پذیر باشد اما در کشوری که تمام 
هزینه های شبکه ها از بیت المال تأمین می شود، 
صرف این میزان بودجه برای این تعداد شبکه  
محل اشکال است. این تصمیمات در آن زمان 
بر اســاس تصمیمات هیجانی صورت پذیرفت 
و از ابتدا برنامه ریزی درســتی برای آن وجود 
نداشت. دباغ افزود: اختصاصی کردن شبکه ها 
به طور کلی خوب است اما باید دید این کار با 
چه بودجه و امکانات فنی و کدام نیروی انسانی 
انجام می شود؟ در نظر گرفتن تنوع و مخاطبان 
خاص کار خوبی است اما از آنجا که قانون اجازه 
تأسیس شــبکه های خصوصی را نمی دهد این 
بار به روی دوش صداوسیما افتاد و این رسانه 
به جای افزایش کیفی برنامه ها به افزایش کمی 

برنامه ها از طریق گسترش شبکه ها اقدام کرد.
این کارشــناس رسانه با بیان اینکه تصمیم 
حذف دو شــبکه تلویزیونی بر اساس مطالعات 
مختلف و نظرســنجی هایی که صورت گرفته، 
عملی شــده اســت، ادامه داد: بایــد ببینیم 
هزینه هایــی که برای اســتمرار یک شــبکه 
صرف می شــود چقدر است و آن شبکه چقدر 
مخاطب دارد. شبکه ای که درصد قابل توجهی 
از مخاطبان را به خــود اختصاص نمی دهد و 

تأثیری در میزان بیننــدگان تلویزیون ندارد، 
بودن یا نبودنش فرقی ندارد، فقط نیروی مادی 

و انسانی را اشغال می کند.
دباغ تأکید کرد: حذف این دو شــبکه برای 
شــروعِ کار خوب اســت اما کافی نیست. این 
کار بایــد در مورد شــبکه های دیگر هم اجرا 
شود. مثا شــبکه نسیم و تماشا هم عرض هم 
هستند، شبکه های افق و مستند و شبکه های 
پویا و امید نیــز می توانند هم عرض هم تلقی 
شوند و در هم ادغام شــوند. استمرار این کار 
خیلی مهم است. اگر چه همین اقدام اخیر هم 
قابل تقدیر است و انجامش شهامت می خواست 
زیــرا ادامه دادن یک کار غلــط خودش غلط 
است و کار را بدتر می کند اما امیدوارم فقط به 
حذف این دو شبکه  بسنده نکنند. او با اشاره به 
کمرنگ شدن برنامه های کودک و نوجوان در 
شبکه های اصلی تلویزیون، عنوان کرد: حذف 
مخاطب کودک ونوجوان از شبکه های اصلی و 
پر بیننده  ســیما، مثل شــبکه یک  و دو  کار 
اشــتباهی بود.  گروه های کودک و نوجوان در 
این شــبکه ها گروه های فعالی بودند و از ابتدا 
برنامه های کودک نوســتالژیکی از آن ها پخش 
شده اســت. اما وقتی شبکه مخصوص کودک 
تأسیس شــد، مخاطبان را به آن سمت سوق 
دادیم. مگر در هر خانه چند تلویزیون است که 

انتظار داشته باشــیم هر کدام از افراد خانواده 
برنامه های موردعاقه و نیازشــان را در شبکه 
خاص خودشــان ببینند؟ از آنجا که گروه های 
کودک و نوجوان شــبکه یــک و دو گروه های 
فعالی بودند، پیشنهاد من این است که با احیای 
دوباره گروه کودک ونوجوان در شبکه های اول 
و دوم ســیما برنامه هــای تولیــدی کودک و 
نوجوان  در همین گروه ها تولید و پخش شود 
و تکرار آن ها در کنار برنامه های تأمینی، از یک 
شبکه اختصاصی مثل پویا یا امید پخش شود.با 
خالی شدن سبد کودک و نوجوان در برنامه های 
شبکه های اصلی تلویزیون، الان شبکه های اول 
و دوم تلخ و بی نشــاط شــده اند که به دلیل 

کثرت برنامه های خبری و شــبه خبری بیشتر 
مواضع سیاسی دارند تا سرگرم کننده و جذب 

مخاطب به این شیوه دچار اشکال است.
دباغ در پایان به موضوع گسترش شبکه های 
رادیویی هم اشــاره کرد و گفت: در رادیو هم 
گســترش بی رویه شــبکه ها بــدون برنامه 
ریزی دقیق انجام می شــود. رادیوهای فصلی 
و مناســبتی ضرورتشــان چندان قابل توجیه 
نیست، همچنین شبکه مستند در رادیو که تازه 
تاسیس شــده است هم خاف رویه ی کوچک 
سازی است. بهتر است الان که صدا و سیما به 
این نتیجه رسیده که شبکه های کم مخاطبش 

را ادغام کند در رادیو هم این کار اجرا شود.

حذف ۲ شبکه  صداوسیما خوب است اما کافی نیست

فــرزاد کریمــی معتقــد اســت آموزش 
درس های عمومی به درستی انجام نشده و به 
جای این که این  درس ها را تقویت و عیب یابی 
کنند، صورت مسئله را پاک کرده اند. درواقع 
تصمیم حــذف ادبیــات فارســی از کنکور 
به گونه ای اعام شکســت در نظام آموزشــی 

بوده است.
فرزاد کریمی شاعر و پژوهشگر در گفت وگو 
با ایســنا درباره حذف درس هــای عمومی از 
کنکــور 140۲ اظهــار کــرد: از این تصمیم 
تعجب کردم. اگر بناســت کنکور حذف شود، 
این که بخواهند در یــک مرحله عمومی ها را 
حذف کنند و بعــد اختصاصی ها را، اصا کار 
معقولــی نیســت. این که حــذف درس های 
عمومی مقدمه ای بر حذف کنکور باشد، اصا 
درست نیســت، می شــد با یک برنامه ریزی 

درست، کنکور را حذف کرد.
 او افزود: اگر قرار باشد سوابق تحصیلی در 
آزمون ورودی دانشگاه ها لحاظ شود، آن جا هم 
مجموعه ای از درس های عمومی و اختصاصی 
را داریــم کــه دانش آموزان ارجحیــت را به 
درس هــای اختصاصی می دهند، زیرا مطمئن 
هستند درس های عمومی در کنکور نمی آید. 
پس درس های اختصاصی را می خوانند؛ حتی 
بــه قیمت تضعیف درس های عمومی زیرا هم 
سوابق تحصیلی اش بالا می رود و هم در کنکور 

تأثیر بیشتری دارد.
 کریمی با بیان این که با انتقال درس های 
عمومی به ســوابق تحصیلــی، اتفاق خاصی 

نمی افتــد، گفت: ایــن موضــوع روی کاغذ 
شــاید خوب باشــد اما در عمل اتفاق خاصی 
نمی افتد. ما ســه گروه درس عمومی داریم، 
زبان و ادبیات فارســی، تعلیمات دینی و زبان 
خارجه )انگلیســی و عربــی( که فکر می کنم 
این تصمیم یک جور اعام شکســت در نظام 
آموزشــی در هر ســه  گروه یاد شده، باشد؛ با 
وضعیتی که در شبکه های اجتماعی می بینیم 
معلوم اســت که میزان نهادینه شدن فرهنگ 
دینی در دانش آموزان چقدر بوده اســت. در 
گــروه  زبان های خارجی هــم اصا موفقیتی 
نداشــته اند زیرا بچه ها، عمدتــا زبان خارجی 
)انگلیســی، فرانسه و آلمانی( را خارج از نظام 
آموزشــی فرا می گیرند. اگر بخواهند به نظام 
آموزشــیِ آموزش و پروش اتــکا کنند، عما 
هیچ زبان خارجی ای را یاد نمی گیرند. درباره 
درس عربی هم فکر نمی کنم تأثیری داشــته 
باشــد. این درس با این فلسفه ایجاد شد که 
زبــان عربی، زبان قرآن اســت و لازم اســت 
بچه ها آموزش ببینند اما فکر نمی کنم آموزش 
زبان عربــی در درک و فهــم دانش آموزان و 
فارغ التحصیان از متون عربی و قرآنی تأثیری 

داشته باشد.
او درباره وضعیت زبان و ادبیات فارسی نیز 
بیان کرد: وضعیت زبان و ادبیات فارســی هم 
تعریفی ندارد، حتــی در بین فارغ التحصیان 
دکتــری زبان و ادبیات فارســی هم می بینم 
در  نگارش فارسی و استفاده از مقدمات زبان 
فارسی مشــکل دارند. همه این ها از آموزش 

نادرست ادبیات و زبان فارسی در دوره دبستان 
و دبیرستان نشأت می گیرد. احتمالا مسئولان 
هم احساس می کنند در این زمینه ها، شکست 

خورده اند که این  تصمیم را گرفتند.
ایــن منتقد ادبی خاطرنشــان کــرد: اگر 
آموزش زبان انگلیســی، زبان عربی و زبان و 
ادبیات فارسی ضعف داشــته به جای این که 
این  درس ها را تقویــت و عیب یابی کنند که 
چرا این شیوه آموزش به نتیجه نرسیده است، 
به این بهانه که ما می خواهیم کنکور را حذف 
کنیم، صورت مســئله را پــاک کرده اند. خب 
کنکور را هــر زمان که بخواهیــد، می توانید 

حذف کنید.
 کریمی درادامه درباره آســیب های حذف 
این درس ها، با تأکید بر این که بیشتر آسیب ها 
در حوزه زبان و ادبیات فارســی است، توضیح 
داد: در زمینــه گروه معارف، صداو ســیما و 
ارگان های بسیاری هســتند که تولید محتوا 
می کنند. پــس اگر این درس حذف شــود، 
لطمه ای به آن نمی رســد چــون در جاهای 
دیگــر به آن می پردازند. یا همانطور که گفتم 
دانش آموزان عاقه مند به زبان خارجی بیرون 
از نظام آموزشــی بــه فراگیــری آن اهتمام 
می ورزند، زیرا با اکتفا به نظام آموزشی چیزی 
یاد نمی گیــرد. اما درباره درس زبان و ادبیات 
فارسی این گونه نیست؛ در صدا و سیما به این 
درس خیلی پرداخته نمی شود و خارج از نظام 

آموزشی هم کسی دنبالش نمی رود.
او با اشاره به کم اهمیت بودن زبان و ادبیات 

فارسی بین خانواده ها اظهار کرد: امروزه زبان 
انگلیسی یا دیگر زبان خارجی برای ارتباطات، 
پژوهش و حتی مســافرت اهمیت و ضرورت 
دارد. هــم پدر و مادرها و هــم دانش آموزان 
برای آموزش این زبان اهتمام دارند اما شاهد 
ساده انگاری درباره زبان فارسی هستیم. نسل 
جوانی کــه خود را در فضای مجازی نشــان 
می دهــد نه خود بــه زبان فارســی اهمیت 
می دهد و نه برای بزر گ ترهایشان مهم است، 
اگر آن ها کلمه  انگلیسی ای را اشتباه بگویند، 
بزرگترها ســریع تصحیح می کنند اما در زبان 
فارســی، جمات و کلمه ها اشــتباه استفاده 
می شود و کسی هم به آن ها ایرادی نمی گیرد.
این شاعر خاطرنشان کرد: اگر بخواهیم بنا 
را بــر این بگذاریم که گروه های مهندســی و 
پزشکی چه نیازی به زبان فارسی دارند، باید 
بگویم همین الان وضعیتمان در حوزه زبان و 
ادبیات فارســی خیلی اسفناک است. در بین 
دانش آموختــگان زبان و ادبیات فارســی در 
مقاطع بالای تحصیلی مشکل و بحران داریم. 
چرا یک مهندس یا پزشک نیابد زبان و ادبیات 
زبان فارســی اش قوی باشــد؟ این ها مسئله 
فرهنگی اســت. زبان و ادبیات فارســی زبان 
برای ما ایرانی ها، زبانی مانند زبان انگلیســی 
نیســت بلکه فرهنگ ما است، زمینه فرهنگی 

ما در زبان و ادبیات فارسی است.
کریمی ادامــه داد: حتی باید از این منظر 
نگاه کنیم، نخبگان مهندســی و پزشــکی ما 
که مهاجرت می کنند، سفرای فرهنگی ما در  

کشورهای خارجی هستند. کسانی که زبان و 
ادبیات فارسی برای شان اهمیت ندارد،  قاعدتا 
تاریخ ایران هم برایشان مهم نیست، چنان چه 
امروزه در میان جوانان می بینیم. با این وجود 
چطور می خواهند ســفیر فرهنگــی ایران در 

غرب باشند؟
این منتقد ادبــی تأکید کرد: زمانی که در 
کشــور خودمان زبان و ادبیات به هر بهانه ای 
تضعیف شود، در واقع فرهنگ ایران است که 
تضعیف می شــود. شما از قشر دانشجو در هر 
مقطعی که باشــد، چهار ســوال درباره تاریخ 
ایران بپرســید، عمدتا نمی دانند. درباره تاریخ 
معاصر ایــران که اصا نمی دانند، گاه با تاریخ 
پادشــاهی و نقاط عطف تاریخ ایران هم آشنا 
نیستند. قطعا زمانی که با تاریخ آشنا نباشید، 
با تغییرات و تحولات زبانی هم آشنا نمی شوید 
و چون با تحولات زبان آشنا نیستید، از کلمات 
اشتباه و دستور زبان اشتباه استفاده می کنید 

و اسمش را می گذارید مقتضیات روز!
فــرزاد کریمــی در پایــان گفــت: چــرا 
غلط نویســی ها را مقتضیــات روز در نظــر 
می گیــرم، زیرا با ادبیات وتحولات آن آشــنا 

نیستیم.
نه با تاریخ مان آشــنا هستیم، نه با پیشینه 
فرهنگی مــان و نه با پیشــنه زبانمــان. تنها 
زبان فارسی نیســت که در معرض خطر قرار 
می گیــرد بلکه یک فرهنگ ملــی و فرهنگ 
ایرانی که بسترش زبان و ادبیات فارسی است، 

دچار مشکل می شود.

حذف ادبیات از کنکور اعلام شکست نظام آموزشی است


